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فرهنگی

گروه اســـتاد وحید اســـداللهی بـــا همراهی 
گـــروه حـــرکات آیینـــی اوتـــار قـــرار اســـت 
سه شـــنبه ۲۰ آذر ماه ســـاعت ۲۱:۳۰ در تالار 
وحدت اجرای کنســـرت داشـــته باشند. در 
این کنســـرت که با قطعه بـــی کام فولکلور 
آغـــاز و بـــا حرکات مـــوزون لزگی و شـــالاخو 
همراه اســـت، قطعاتـــی آذری اجـــرا خواهد 
شـــد. وحیـــد اســـداللهی سرپرســـت گروه 
و نوازنـــده ناغارا، مـــراد اســـداللهی نوازنده 
گارمـــون و تنظیم کننـــده، رضا اســـداللهی 
نوازنده ناغارا و ســـازهای کوبه ای، حســـین 
جعفـــری و مهـــدی حمـــزه زاده خواننـــده، 
ســـویل اقدســـی نوازنده تار، تارا موســـویان 
نوازنده ســـازهای کوبـــه ای، علی ســـیدزاده 
نوازنـــده عـــود و تاربـــاس، محمد آذرســـوی 
نوازنده بالابـــان، صدرا شـــاهمرادی نوازنده 
پیانـــو وعلی پورســـیفی طراح گـــروه حرکت 

اوتار هســـتند.

مافیای موسیقی، موجب نابودی 
موسیقی اقوام ایران شده است

 اســـتاد اســـداللهی دربـــاره تغییـــر ذائقـــه 
موســـیقایی جامعه و ارتباط مخاطب امروز 
با موســـیقی اقـــوام ایـــران اظهار کـــرد: »به 
عقیده من در موســـیقی، بویژه در موسیقی 
فولـــک، نبایـــد به هرشـــکل تلفیـــق صورت 
بگیـــرد و بایـــد در ایـــن زمینـــه تخصـــص و 
تجربه لازم را داشـــت؛ اتفاقی که متأســـفانه 
در موســـیقی اقوام شـــاهد هســـتیم. جای 
تأســـف اســـت که بگویم برخی از دوســـتان 
که تحصیلکرده دانشـــگاه ها و هنرســـتان ها 
هســـتند و 4 خط نت آموخته انـــد، بی آنکه 
درک درســـتی از موســـیقی فولـــک داشـــته 
باشـــند، دســـت بـــه کارهایـــی می زننـــد که 
بســـیارتعجب آور اســـت. براین اساس، یک 
آهنگســـاز زمانی می توانـــد تلفیق ایجاد کند 
که شـــناخت درست و اصولی از موسیقی آن 

منطقه داشـــته باشد.«
ایـــن هنرمند بر این باور اســـت کـــه مافیای 
موســـیقی، موجب نابودی موسیقی فولک 
کشـــورمان شـــده اســـت و در ادامـــه گفت: 
»ایـــن دوســـتان، در این زمانه به موســـیقی 
فولـــک مـــا رخنـــه کرده انـــد و می خواهنـــد 
میـــراث نیاکانمـــان را نابود کننـــد. بار دیگر 
تأکیـــد می کنـــم این افـــراد بدون شـــناخت 
از ایـــن گونه موســـیقایی کهن، بازســـازی یا 
تلفیق هایی انجام داده اند که شایســـته این 
میراث نیســـت وهمان طور که  قبل تر اشاره 
کـــردم، علت آن آشـــنا نبودن بـــا فرهنگ و 
هنر آن منطقه اســـت. خود من به شـــخصه 
از 4 سالگی با موســـیقی مأنوس بودم و از 9 
سالگی موســـیقی کار کردم، بنابراین گوشم 
آشـــنا با موســـیقی آذربایجانی اســـت. البته 
 طـــی ایـــن ســـال ها ســـعی  کـــردم در هنرم

بـــه روز باشـــم و آخریـــن تکنیک هـــای نقاره 
را می نـــوازم.«

هنرمند باید به روز باشد، اما با حفظ 
اصالت ها

به گفتـــه او »هنرمنـــد باید به روز باشـــد اما 
در چهارچوب یک کارتعریف شـــده و اصولی 
و با حفـــظ اصالت ها. به طورمثـــال با توجه 

به شـــناختی کـــه از موســـیقی آذربایجانی و 
ریتم هـــای آن دارم وآشـــنایی بـــا رقص های 
آذربایجانـــی، تـــاش کـــردم لطمـــه ای بـــه 
موســـیقی ایـــن منطقـــه وارد نشـــود و آن را 
حفـــظ و به درســـتی بـــه اجـــرا بگـــذارم. در 
موســـیقی آذربایجـــان عـــاوه بـــر مقام ها، 
رقص هـــای آن هم ریشـــه در فولـــک دارد. یا 
در دیگر موســـیقی های اقوام مانند ترکمن، 

کرمانشاه، کردســـتان و...«

برخی دوستان تعمداً نمی خواهند 
موسیقی اقوام بال و پر بگیرد

وحیـــد اســـداللهی یکـــی از دلایـــل نابودی 
موســـیقی فولـــک ایـــران را عـــدم حضـــور و 
دعوت از اســـاتید ایـــن حوزه عنـــوان کرد و 
در ادامـــه افزود: »مـــن بر این بـــاورم برخی 
دوســـتان با هـــدف و منظـــور، فاصله بزرگی 
بین آهنگســـازان ما و موسیقی فولک ایجاد 
کرده انـــد. البته ایـــن اهداف، اشـــتباه امروز 
و دیـــروز نیســـت، بلکـــه از ســـال ها پیـــش 
ایـــن دیدگاه وجـــود داشـــته وهمچنان باقی 
مانده  و تاش شـــان این اســـت تا موسیقی 
اقـــوام بـــال و پـــر نگیـــرد. ایـــن دوســـتان 
غرض ورزانـــه آثـــار مـــا را به گونـــه ای معرفی 
می کننـــد کـــه خیلی ســـطحی و ســـبک به 
نظـــر آید. بنابرایـــن بار دیگـــر تأکید می کنم 
تا زمانی که ریشـــه های موسیقی را به خوبی 
نشناسید، نمی توانید روی آن تأثیر بگذارید 
و تنها دانـــش در این زمینه کافی نیســـت.«

او در ادامـــه صحبت هایـــش بـــه تفـــاوت 
موســـیقی ســـنتی و موســـیقی فولک اشاره 
کرد و گفت: »موســـیقی ســـنتی، گونه ای از 
موسیقی ایرانی اســـت که با ردیف و دستگاه 
تعریف می شـــود و کاماً متفاوت با موسیقی 
اقـــوام اســـت. امـــا جالـــب اینکه برخـــی از 
همین دوســـتان که ردیف هـــم آموخته اند، 
بی آنکه شـــناخت کافی در این زمینه داشته 
باشـــند، یک شـــبه تصمیم می گیرند همان 
ردیف هـــا و تکنیک های آموزش دیـــده را در 
موســـیقی آذربایجانی به کار ببرنـــد؛ دیدگاه 
و تلفیقـــی کامـــاً اشـــتباه. با ایـــن اوصاف، 
بـــا اطمینـــان می گویـــم هیچ موســـیقی  ای 
نمی توانـــد به موســـیقی اقوام ایـــران لطمه 
وارد کند. موســـیقی فولـــک همچنان باقی 
مانده و زنده اســـت و نمی میـــرد. نکته دیگر 
که لازم بـــه ذکر اســـت، این کـــه از نگاه من 
فضـــای مجازی با توجه بـــه مضراتی که دارد، 
توانسته کمک بســـیاری درمعرفی موسیقی 
اقوام ایران به مردم داشـــته باشـــد و بســـیار 

تأثیرگذار بوده اســـت.«
وحید اســـداللهی دارای مـــدرک درجه یک 
هنری، نوازنـــده ناغارا و دایره، متولد ســـال 
۱۳۳9 اســـت. او را پدر نقاره ایران می دانند. 
اســـداللهی فعالیت خـــود را از ســـال ۱۳۵4 
در ســـازمان ملـــی فولکلـــور ایـــران زیر نظر 
علـــی ســـلیمی و صفرعلـــی جاویـــد آغـــاز 
کرد. اســـداللهی از ســـال ۱۳۵۵ در ارکســـتر 

ســـمفونیک صداوســـیما حضور داشت.
ایـــن نوازنـــده پیشکســـوت، اظهـــار کـــرد: 
»موســـیقی آذربایجانـــی ربـــع پـــرده نـــدارد 
و هارمونی پذیـــر اســـت، آنگونـــه کـــه حتی 
بـــه گـــوش افـــراد ناآشـــنا هـــم آشناســـت. 

یـــا قوپـــوز کـــه از  بـــه طورمثـــال بالابـــان 
قدیمی ترین ســـازهای آذربایجان هســـتند، 
کـــرُن یـــا ربع پـــرده ندارنـــد. اما متأســـفانه 
بـــا ورود برخـــی افـــراد ناکاربلد به موســـیقی 
آذربایجانـــی و حتـــی چهره هـــای شـــناخته 
شـــده، از موســـیقی هایی اســـتفاده شد که 
برای این فرهنگ و منطقه نیســـت و ریشـــه 
در موســـیقی آذربایجانـــی نـــدارد. امـــا ایـــن 
فرهنـــگ اصیـــل در مقابل این موســـیقی و 
نواهای تند آن سوی آب ها، ایستاده است و 
این امر ســـبب شده موسیقی اقوام هیچ گاه 
شـــهری نشـــود، مانند آنچه که در موسیقی 

آذربایجـــان دیده و شـــنیده می شـــود.«

بیزینس و تبلیغات، عامل شهرت 
موسیقی پاپ بوده نه هنرشان

 او در ادامـــه صحبت هایـــش بـــه کـــم تعداد 
بـــودن اجراهـــای صحنه ای موســـیقی اقوام 
ایـــران اشـــاره کـــرد و گفـــت: »ایـــن موضوع 
بســـیارناراحت کننده اســـت و تنها به کشور 
مـــا نیز خاصه نمی شـــود و بـــه هرجای دنیا 
ســـفر کنید و بـــه دنبال موســـیقی فولک آن 
منطقه باشـــید، اوضاع همین اســـت و یکی 
از دلایـــل آن تبلیغات بســـیار انگشت شـــمار 
اجراهـــای موســـیقی اقـــوام ایـــران اســـت. 
ایـــن در حالی اســـت کـــه موســـیقی فولک 
در تمامـــی دنیـــا مـــورد توجـــه بـــوده و آن را 
تقویـــت می کنند، اما متأســـفانه در کشـــور 
ما به ایـــن موضـــوع کمتر توجه می شـــود و 
اگر هـــم تا به امـــروز اتفاقی صـــورت گرفته، 
تاش خودمان بوده اســـت. به عقیده من، 
نباید تمامـــی کارها را به دولـــت واگذار کرد. 
این برون ســـپاری خیلی هم خوب نیســـت 
و وابســـتگی به وجود می آورد. موسیقی باید 
از ســـوی مـــردم نگاهـــداری و پاس داشـــته 
شـــود. اما در راســـتای حمایت های مردمی، 
مدیـــران دولتـــی از جملـــه وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســـامی موظف هســـتند در این باره 
حمایت هـــای لازم را داشـــته باشـــند و برای 
پیشـــرفت این گونـــه موســـیقایی، تبلیغات 
لازم را انجام بدهند. همچنین در تلویزیون 
و رادیـــو نیز بـــه آن پرداخته شـــود و حتی در 
صـــورت نیـــاز در جشـــنواره های داخلـــی و 
خارجی مورد توجه قرار بگیرد. نســـل جوان 
ما تمامـــی خوانندگان پاپ را می شناســـند. 
این دوستان موسیقی پاپ، توسط هنرشان 
به این جایگاه نرســـیده اند، بلکه بیزینس و 
تبلیغات، عامل موفقیت آنهـــا بوده و امروز 
گیشـــه بازار را به دســـت گرفته اند. در مورد 
موســـیقی اقوام هـــم این اتفاق باید شـــکل 

بگیرد و سیاســـت ســـختی هم هست.«

من وحید اسداللهی هستم، عکس 
من کجاست؟

جالب اســـت بدانید مدت هـــا قبل به خانه 
موسیقی رفته بودم و متوجه شدم در میان 
تمامـــی عکس هایـــی کـــه روی دیوارخانـــه 
نصـــب شـــده، حتـــی یـــک عکـــس هـــم از 
اســـتادان موســـیقی نواحـــی وجود نـــدارد. 
با ایـــن اوصاف بایـــد گفت موســـیقی اقوام 
ایـــران ابتدا باید از ســـوی همین دوســـتان 
شـــناخته و درک و دریافت شود و سپس در 

ما را تا زنده هستیم، ببینید!

من بر این 
باورم برخی 

دوستان 
با هدف و 

منظور، فاصله 
بزرگی بین 

آهنگسازان 
ما و موسیقی 
فولک ایجاد 

کرده اند. البته 
این اهداف، 

اشتباه امروز و 
دیروز نیست، 

بلکه از 
سال ها پیش 

این دیدگاه 
وجود داشته 

وهمچنان 
باقی مانده  و 

تلاش شان 
این است 

موسیقی اقوام 
بال و پر نگیرد

 وحید اسداللهی نوازنده پیشکسوت موسیقی در گفت و گو با »ایران« از کنسرت پیش رویش
و مشکلات موسیقی نواحی ایران می گوید

اخبار

 هیچ مجموعه ای
حق لغو کنسرت را ندارد

 وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـامی 
دربـــاره لغـــو برخـــی کنســـرت ها 
واکنش نشـــان داد. ســـید عباس 
صالحـــی درایـــن باره گفـــت: خبر 
لغو این کنســـرت ها بـــه گوش من 
هم رســـیده اســـت و به دوســـتان 
گفتیـــم پیگیـــری جـــدی در ایـــن 
زمینه داشـــته باشـــند. هـــم راجع 
به این مســـأله برخورد شـــود و هم 
مواظب باشـــند، زمینه های بعدی 
بـــرای این اتفـــاق به وجـــود نیاید .
او در رابطـــه با لغو چند کنســـرت 
در شهرهای مختلف تصریح کرد: 
این نکته  همـــواره مورد تأکید بوده 
و در ســـند ملـــی موســـیقی هم بر 
آن تأکیـــد شـــده که تنهـــا مرجعی 
که مجوز برگـــزاری کنســـرت ها را 
صـــادر می کنـــد، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســـامی است و وقتی مجوز 
صادر شـــد، هیچ مجموعه ای حق 
لغو آن را ندارد و ایـــن همواره مورد 

تأکید بوده اســـت. /ایلنا
 

 سیامک صفری
روایتگر »ساعر 5« می شود

ســـیامک صفـــری بازیگـــر مطرح 
تئاتـــر، روایتگـــر نقـــش »آقـــا زیاد« 
در نمایـــش میدانـــی »ســـاعر ۵« 
بـــه نویســـندگی و کارگردانی امین 
زندگانـــی شـــد. نمایـــش میدانـــی 
»ساعر ۵« روایت یکی از مهم ترین 
رخدادهای جنگ ژوئیه ۲۰۰۶ است 
که در آن هنرمندان ایرانی و لبنانی 
به ایفـــای نقـــش می پردازند. /مهر

 

انتشارآلبوم »آتش نهان« 
با صدای »پرواز همای«

جدیدتریـــن اثر »پـــرواز همای« که 
موسیقی و تولید آن را »بابک زرین« 
بر عهـــده داشـــته، از روز گذشـــته 
)۱۲ آذرمـــاه( روانـــه بازار موســـیقی 
کشـــور شـــد. »پرواز همای« در روز 
انتشـــار ایـــن اثـــر کـــه جدیدترین 
آلبوم ایـــن خواننده ایرانی اســـت، 
معتقد است: »موســـیقی در ایران 
دیگـــر از دســـته بندی های معمول 
خـــارج شـــده و نمی توان ســـبک و 
قالب مشـــخصی را برای آن تعریف 
کـــرد. به نظـــرم هنرمنـــدان ایرانی 
هـــر کـــدام مُهر و امضای شـــخصی 
خـــود را روی آثارشـــان دارنـــد و این 
موضـــوع به مـــرور در حـــال تکثیر 
است. آلبوم »آتش نهان« برگرفته 
از حال و هوای این روزهای ماست 
و دربرگیرنده مفاهیمی اســـت که 
حتماً مـــرور زمـــان باعـــث ارتباط 
جـــدی مخاطب با آن خواهد شـــد 

و بســـیار دوســـتش دارم.«/ ایسنا
 

 آثار هنرمند ایرانی
در حراج هسینک هلند

اثـــری از مجموعـــه »چهره هـــای 
دلربـــا« حجـــت امانـــی متأثـــر از 
پرتره نگاری هـــای دوره صفـــوی و 
قاجـــار در حـــراج هســـینک هلند 
چکـــش می خـــورد. ایـــن دوره از 
حراج هســـینک که به هنر جهان 
اســـام و هند اختصاص دارد، قرار 
بود ماه گذشـــته انجام شـــود اما ۱۰ 
دسامبر )۲۰ آذرماه( در هلند برگزار 
می شـــود. پیش تـــر نیـــز اثـــری از 
مجموعه فرشـــتگان حجت امانی 
در حـــراج هســـینک هلنـــد کنـــار 
آثـــار هنرمندان مشـــهور جهان به 

حـــراج رفـــت./ فارس

گزارش

 تلاش برای برگزاری
 یک رویداد استاندارد

در حد و اندازه های جهانی

 
گروه فرهنگی/ نشست رسانه ای 
رویـــداد موســـیقایی »کارا« روز 
گذشـــته بـــا حضـــور حمیدرضـــا 
خانـــه  مدیرعامـــل  نوربخـــش، 
موسیقی و کارا بوکوچاوا، نوازنده 
و مدرس پیانو در تالار اجتماعات 

ایـــن نهـــاد صنفی برگزار شـــد.
حمیدرضـــا نوربخش دربـــاره این 
رویـــداد بیـــان کـــرد: فســـتیوال 
»کارا« ســـال گذشـــته با حمایت 
و مشـــارکت خانه موسیقی برگزار 
شـــد و امســـال هـــم بـــار دیگر در 
قالب یک همکاری مشـــترک، روز 
بیســـتم  و بیســـت و هفتم دی ماه 
میزبان مخاطبانـــی خواهیم بود 
کـــه از تهـــران و دیگر شـــهرهای 
کشـــور در ایـــن رویـــداد حضـــور 
پیـــدا می کننـــد. ایـــن در حالـــی 
اســـت که در روز بیست و هشـــتم 
دی ماه نیـــز مراســـم اختتامیه را 
در فرهنگســـرای نیـــاوران برگزار 
می کنیـــم. ثبت نـــام هنرمنـــدان 
متقاضی شـــرکت کننده، در پنج 
گروه سنی اســـت و در این مسیر 
جوایـــزی هـــم بـــرای برگزیدگان 
در نظـــر گرفته شـــده کـــه میزان 
جوایز بین ۳ تـــا ۱۰ میلیون تومان 
اســـت. ایـــن در حالی اســـت که 
برگزیـــدگان ایـــن رویـــداد عاوه 
بـــر عضویـــت در خانه موســـیقی 
در ارکســـترهای مهم کشـــور نیز 

حضـــور پیـــدا می کنند.
اکنـــون  متأســـفانه  افـــزود:  او 
رویدادهـــای مختلفـــی در حوزه 
موســـیقی برگـــزار می شـــود کـــه 
برگزیـــدگان بســـیاری از آنهـــا به 
حال خـــود رهـــا می شـــوند. این 
موضـــوع بســـیار مهمی اســـت و 
بنده به عنوان کســـی که در ادوار 
مختلف جشـــنواره ها بـــه عنوان 
داور و دبیر حضور داشتم، تأکید 
دارم برگزیدگان این رویداد نباید 
بـــه حـــال خـــود رهـــا شـــوند. در 
ایـــن راه ســـعی بـــر ایـــن اســـت 
که ســـاماندهی داشـــته باشـــیم 
تـــا بتوانیـــم از ایـــن ظرفیت هـــا 

بهتریـــن اســـتفاده را ببریم.
کـــرد:  اظهـــار  خواننـــده  ایـــن 
ایـــران وضعیـــت  موســـیقی در 
تثبیت شده ای ندارد و متأسفانه 
در این زمینه مظلوم واقع شـــده 
اســـت. ما هـــم در این ســـال ها 
بـــه عنـــوان صنـــف و نهـــاد خانه 
موســـیقی، پیگیری ها، جلسات، 
تعامل هـــا و برنامه ریزی هایمان 
را انجـــام داده ایـــم تـــا بتوانیم در 
بهبـــود شـــرایط کارهایـــی انجام 
دهیـــم. در این راه وقتی شـــورای 
بـــه  فرهنگـــی  انقـــاب  عالـــی 
موســـیقی ورود می کند، می تواند 
نشـــان دهنده امیدواری هایـــی 
باشـــد، کمـــا اینکه در ایـــن حوزه 
شـــاهد تدوین ســـند موســـیقی 
بودیـــم کـــه می توانـــد بـــا تمـــام 
انتقاداتـــی کـــه مـــا هـــم بـــه آن 
وجـــوه  دربرگیرنـــده  داریـــم، 
ارزشمندی باشـــد و نشان دهنده 
قدم هایـــی برای پذیرفته شـــدن 

هنر موســـیقی اســـت.
کارا بوکوچـــاوا، نوازنده و مدرس 
پیانو هم در بخش دیگری از این 
نشســـت گفـــت: این فســـتیوال 
بـــه نـــام من نیســـت، امـــا چون 
در چند ســـال پیش فســـتیوالی 
به نـــام »کارا« در کشـــور بلژیک 
برگـــزار می شـــد، بســـیار اتفاقی 
بـــه ایـــن نـــام برخـــوردم و برایم 
جالب شـــد کـــه بتوانـــم در این 
راه رویـــدادی را برگـــزار کنـــم. در 
ایـــن مســـیر، ابتـــدا با تعـــدادی 
از شـــاگردانم ســـعی در برگزاری 
فســـتیوال داشـــتیم امـــا بعدها 
بـــه واســـطه اقامـــت طولانـــی ام 
از  ایـــران، تصمیـــم گرفتـــم  در 
نوازنـــدگان جـــوان کشـــور ایران 
بـــرای حضـــور در یـــک رویـــداد 

بین المللـــی دعـــوت کنیـــم.
او بیـــان کـــرد: آنچـــه بـــرای مـــا 
بســـیار اهمیت دارد، تاش برای 
برگزاری یک رویداد استاندارد در 
حـــد و اندازه های جهانی اســـت 
که بـــر این مبنـــا تصمیـــم داریم 
کارهایـــی از آهنگســـازان نامـــدار 
موسیقی دوره کاسیک به عنوان 
محـــور اصلـــی انتخـــاب کنیـــم، 
چراکـــه آثـــار ایـــن آهنگســـازان 
دربرگیرنده اهمیت زیادی است 
که می بایســـت روی آنهـــا تمرکز 

بیشـــتری داشت.

گفت و گو

ندا سیجانی

روزنامه نگار

»مافیای موســـیقی، موجب نابودی موسیقی فولک کشـــورمان شده است و برخی دوســـتان با هدف و منظور، فاصله بزرگی بین آهنگسازان ما 
و موســـیقی اقوام ایران ایجاد کرده اند. اما با اطمینان می گویم هیچ موســـیقی ای نمی تواند به موســـیقی اقوام ایران لطمه وارد کند. موســـیقی 
فولک ما زنده اســـت و نمی میرد.« این بخشـــی از صحبت های اســـتاد وحید اســـداللهی نوازنده و آهنگســـاز پیشکسوت موســـیقی آذربایجانی 
اســـت که بیش از 50 ســـال در معرفی موســـیقی اصیـــل اقوام ایران تـــلاش کرده و همچنان ســـعی اش براین اســـت تا با اجرای کنســـرت های 

موســـیقی و انتشـــار آلبوم در حفظ ، معرفی و اشـــاعه این گونه موســـیقی، نگذارد این میراث کهن و ارزشمند فراموش شـــود و از بین برود.

دســـتور کار قرار بگیرد، اما متأسفانه برخی 
از همین دوســـتان تعمـــداً نمی خواهند به 

آن توجـــه کنند.
مـــه  ادا در  پیشکســـوت  زنـــده  نوا یـــن  ا
صحبت هایـــش تصریـــح کرد: »چـــرا نباید 
عکـــس اســـتاد ســـلیمی یـــا دیگر اســـاتید 
موســـیقی اقـــوام ایـــران، روی دیوارخانـــه 
حیـــد  و مـــن  ؟  شـــود نصـــب  ســـیقی  مو
اســـداللهی هســـتم، عکس من کجاست؟ 
عکـــس فرج علیپـــور کجاســـت؟ یا عکس 
هنرمندان ترکمن و بوشـــهر کجاســـت؟ ما 
از خـــود جامعـــه هنری لطمـــه می خوریم و 
جامعـــه ای کـــه به خـــودش ضربـــه بزند، از 
بین خواهد رفت. امیدوارم روزی برســـد و 
ببینیم خانه موســـیقی عکـــس هنرمندان 
موســـیقی اقوام را هـــم بر دیـــوار این خانه 
گذاشـــته اســـت. حتماً ما باید فوت کنیم 
تـــا یـــادی از مـــا شـــود. مـــا در هفته هـــای 
پیش رو اجرای کنســـرت خواهیم داشـــت، 
چـــرا خانـــه موســـیقی بروشـــوری از برنامه 
مـــا در اختیـــار مراجعـــان بـــه خانـــه قـــرار 
نمی دهـــد؟ حـــال اگـــر موضـــوع کنســـرت 
موسیقی ســـنتی باشـــد، تبلیغات گسترده 
انجام می دهنـــد، اما حمایتی از موســـیقی 
اقـــوام صورت نمی گیرد. موســـیقی ســـنتی 
خـــوب اســـت و آن را قبـــول داریـــم امـــا 
نیـــازی نیســـت تمامی مـــردم بالاجبـــار به 
ایـــن موســـیقی عاقه منـــد باشـــند و آن را 
گـــوش کنند! اگربـــرای حفظ و زنـــده نگاه 
داشـــتن موســـیقی اقوام، دلـــی کار نکنید، 
دوام نخواهیـــد آورد. اگرمـــردم موســـیقی 
اقوامشـــان را نشناســـند و به آنهـــا یادآوری 
نشـــود این موســـیقی چیســـت و بـــه کدام 
منطقـــه تعلـــق دارد، چـــه انتظـــاری بـــرای 
شـــناخت و گرایـــش به موســـیقی ســـنتی 

خواهید داشـــت.«

عشق به مردم، انگیزه بودن و 
فعالیت هایمان است

وحید اسداللهی اظهار کرد: »ما هنرمندان 
موســـیقی اقوام، حامی نداریم و تا به امروز 
به عشـــق مردم روی  پاهایمان ایستاده ایم. 
خود من به شـــخصه تا به اکنـــون به صورت 
مستقل و بدون هیچ حمایتی فعالیت های 
خود را انجـــام داده ام، ماننـــد همین آلبوم 
که به تازگی منتشـــر شده اســـت. من سال 
۱۳۵4 بـــه رادیو رفتـــم و همه این بـــزرگان را 
دیـــده ام. از نـــگاه مـــن، ســـال های ۶۰ تا 7۰ 
بهترین دوران موســـیقی ســـنتی بود اما در 
همان دوران هم فقط این گونه موســـیقی را 
به جلو بردند و موفق هم شـــدند و توجهی 
بـــه موســـیقی اقـــوام نداشـــتند. بـــار دیگر 
تأکیـــد می کنم، متأســـفانه تبلیغ درســـتی 
صـــورت نمی گیـــرد و برخی از موســـیقی ها 
فرصـــت این رشـــد و دیده شـــدن را ندارند. 
این در حالی اســـت که باید همـــه ژانرهای 
موســـیقی مورد توجه قـــرار بگیرند و همه در 

کنار هم باشـــیم.«

چوب متعصب بودن در موسیقی را 
می خوریم

 سرپرســـت گروه موسیقی اسداللهی درباره 
تأثیرگـــذاری موســـیقی فولـــک یا ســـازهای 
موســـیقی اقـــوام در کنـــار دیگـــر ژانرهـــای 
موسیقی پاسخ داد: »من اولین نفری بودم 
کـــه ایـــن کار را انجـــام دادم و در گروه هـــای 
موســـیقی پـــاپ همچـــون »رســـتاک« ســـاز 
نواختم و مـــورد اعتراض و انتقاد دوســـتان 
قـــرار گرفتـــم کـــه چـــرا بـــا موســـیقی پاپ 
همکاری دارم و در پاســـخ به آنها گفتم ســـاز 
من، بـــا تنبک و درام متفاوت اســـت. ســـاز 
من را خود آذربایجانی ها هم نمی شناســـند. 
من نیـــز موافـــق ایـــن ســـؤال هســـتم و بر 
این نظـــرم اگر موســـیقی اقـــوام بخواهد به 
حیـــات خـــود ادامـــه بدهـــد، باید بـــا دیگر 
موســـیقی ها تلفیق شود. متأســـفانه چوب 
متعصب بـــودن در موســـیقی را می خوریم 
و بایـــد طریـــق موســـیقی را تغییـــر بدهیم. 
ما بایـــد تحمـــل دیـــدن و شـــنیدن صدای 
موســـیقی اقـــوام را داشـــته باشـــیم و ایـــن 
موســـیقی را بزرگ کنیم، هرچند از ماســـت 

که  برماســـت.«

تا زنده هستیم، ما را یاد کنید
او دربـــاره چرایـــی تشـــکیل نشـــدن یـــک 
ارکســـتر در خصـــوص موســـیقی نواحـــی 
ایـــران گفـــت: »موســـیقی اقوام پتانســـیل 
تشکیل یک ارکســـتر را دارد و باید از حضور 

بـــزرگان در ایـــن ارکســـتر بهـــره بـــرد، یعنی 
کســـانی که تجربه این کار را دارند و چندین 
ســـال در ایـــن زمینـــه فعالیت داشـــته اند. 
اگرچه همچنـــان ذهنیت ما چیـــز دیگری 
است. برخی دوستان تعریفشان از ارکستر 
ملی ســـازهای ســـنتور و تنبک اســـت و در 
کنار آن قـــرار دادن ســـاز قوپوز بـــه  صورت 
نمادیـــن. البتـــه از این حرف ها گذشـــته و 
ایـــن اطمینـــان را دارم فضای مجـــازی آرام 
آرام ایـــن موضـــوع را درســـت خواهـــد کرد 
و بـــه مـــرور زمـــان هر کســـی جای خـــود را 
پیدا می کند. اما افســـوس و صد افســـوس 
از اســـتادان بـــزرگ این موســـیقی که دیگر 
در بیـــن مـــا نیســـتند و هنرشـــان را با خود 
بردند. ســـؤال مـــن از شـــما این اســـت آیا 
بعـــد از فوت اســـتاد عثمان، کســـی جایی 
او را گرفـــت؟ بنابرایـــن تـــا زمانـــی کـــه زنده 
هســـتیم و می توانیم هنرمان را ارائه کنیم، 

ما را یـــاد کنید.«

»Tut Agac« یک اثر شنیدنی با طنین 
موسیقی آذربایجانی

آلبوم »Tut Agac« عنـــوان تازه ترین پروژه 
موســـیقایی وحید اســـداللهی از نوازندگان 
پیشکســـوت موســـیقی آذربایجـــان و حوزه 
نوازندگـــی »ناغارا« و »قاوال )دایره(« اســـت 
کـــه بـــا همراهـــی مـــراد اســـداللهی و رضا 
۱۱ قطعـــه منتشـــر  اســـداللهی در قالـــب 
شـــده؛ آلبومی کـــه همچون دیگـــر آثارش 
بـــا بهره گیـــری از ســـازهای زادگاه تولدش، 
در قالب یـــک فضای ریتمیک تولید شـــده 

. ست ا
از  نـــام یکـــی  از  Tut« برگرفتـــه   Agac«
قطعـــات بـــوده و به معنـــای درخـــت توت 
اســـت. یکی از قطعـــات قدیمی موســـیقی 
فولـــک آذربایجـــان کـــه مـــردم منطقـــه به 
خوبی با آن آشـــنا هســـتند. به گفته وحید 
اســـداللهی، جمع آوری این آلبـــوم نزدیک 
بـــه ۵ ســـال بـــه طـــول انجامیـــده اســـت و 
درهمـــکاری بـــا آنارعباس و ســـلیم عباس، 
از نوازنـــدگان جمهـــوری آذربایجـــان کـــه از 
اســـاتید کنســـرواتوار جمهوری آذربایجان 
هم هســـتند، گردآوری شـــده و ضبط ســـاز 
کمانچـــه در ســـفری کـــه به باکو داشـــتیم، 
انجام گرفته اســـت. البته ســـلو نوازی ساز 
گارمون  برعهده پســـرم بـــوده و باید بگویم 
تمامی قطعات در تهران ضبط شده است.

این هنرمنـــد درباره تولیـــدات اندک آلبوم 
در گونـــه موســـیقی فولـــک بیان کـــرد: »از 
نـــگاه من اکنون زمان انتشـــار این گونه آثار 
اســـت و تصمیم دارم کارهـــای دیگرم را هم 
آمـــاده و منتشـــر کنم. این آلبوم متشـــکل 
از آهنگ هـــای قدیمی فولـــک و رقص های 
ســـنتی آذربایجانـــی اســـت؛ رقص هایـــی 
مربـــوط بـــه فرهنـــگ و هنـــر ایـــن منطقه 
کـــه ســـینه به ســـینه منتقل شـــده اســـت 
و تـــاش کردیـــم بخـــش صوتـــی آن را هم 
ضبـــط و حفظ کنیم تا ان شـــاءالله فرصتی 
بـــرای ضبط تصویری آن هم فراهم شـــود.«

 Oyuon Havasi، )بـــه معنای رنِگ رقص 
است(، Kamaleh )قطعه ای ساخته یکی 
از اســـاتید قدیـــم آذربایجـــان که ســـال ها 
Tut Agaci، Bas�  پیـــش فـــوت کـــرده(،
kali، Khial Lar، )آهنـــگ معروف فولک 
Farideh، Salakho، Ayri�  آذربایجانی(،

liq)ساخته یکی از بزرگترین اساتید ایران 
Ozon Darah، Ku�  امیر سلیمی است( و

cha Larah و Zabol از قطعات این آلبوم 
هســـتند که بی کام بـــوده و همان طور که 
قبل تـــر اشـــاره شـــد بازتولیـــد آهنگ های 

قدیمی بـــا تنظیم های جدید اســـت.
استاد اســـداللهی درباره شرایط اکنون بازار 
نشر موســـیقی بیان کرد: »سال ۶۲ آلبومی 
منتشـــرکردم به نام »لزگی« که بسیار مورد 
اســـتقبال قـــرار گرفـــت. از آن دوران تا به 
امـــروز همچنان فعالیت های خـــود را دارم 
و بر این بـــاورم هنرمندانی کـــه نگاه جدی 
به موســـیقی دارنـــد و آن را دنبال می کنند، 
کســـی نمی تواند مانع حرکت آنها باشـــد. 
تصمیـــم دارم رقص هـــای آذربایجـــان را در 
آلبوم های دیگر منتشـــر کنم و ان شـــاءالله 
خداونـــد به من ســـامتی بدهد تـــا بتوانم 
اهدافـــم را به ســـرانجام برســـانم. ما مانند 
برخـــی از این خواننـــدگان بزرگ شـــرکتی 
برای تولید و فـــروش آلبوم هایمان نداریم 
و کامـــاً دلـــی کار می کنیـــم. بـــه قـــول ما 
آذری ها »ســـو أوزیولون تاپـــار« یعنی آب راه 

خودش را پیـــدا می کند.«

ما
ک 

وزی
/ م

ی
له

دال
عب

ارا 
:س

س 
عک


